



新疆超高产棉花光合物质生产与分配关系的研究

郭仁松¹, 刘盼¹, 张巨松^{1*}, 饶翠婷², 王宏伟², 高云光¹, 赵强¹

1. 新疆农业大学 / 教育部棉花工程研究中心, 乌鲁木齐 830052

2. 阿克苏市农业技术推广中心, 新疆 阿克苏 834000

Study on Relations on Photosynthetic Production and Its Distribution of Super High-Yield Cotton in South Xinjiang

GUO Ren-song¹, LIU Pan¹, ZHANG Ju-song^{1*}, RAO Cui-ting², WANG Hong-wei¹, GAO Yun-guang¹, ZHAO Qiang^{1*}

1. Xinjiang Agricultural University/Research Center of Cotton Engineering, Urumqi 830052, China; 2. Center of Spreading Agricultural Technique of Akesu, Akesu, Xinjiang 843000, China

[摘要](#)

[参考文献](#)

[相关文章](#)

Download: PDF (437KB) [HTML](#) 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) [Supporting Info](#)

摘要 于 2008—2009 年在南疆自然生态条件下, 利用普通高产和中低产棉花对比研究了超高产棉花光合物质生产与分配关系。结果表明: 超高产棉花 LAI 花前增长速率明显快于高产、中低产棉花, 盛铃期峰值大, 且盛铃期后下降缓慢, 后期仍能保持较高水平; 叶片 SPAD 值与 Pn (净光合速率) 关系密切, 即开花前超高产棉花叶片 SPAD 值增长较快, Pn 增长较快, 后期叶片 SPAD 值保持较高水平, Pn 下降缓慢; 超高产棉花地上部分与蕾铃干物质快速积累持续期长, 且积累量大; 超高产棉花光合产物向茎、叶器官分配集中在开花期以前, 花后向茎、叶输送减少, 转而向蕾铃器官分配较多, 保证后期产量形成, 而高产、中低产棉花开花后仍有光合产物向茎、叶输送, 对产量影响较大。

关键词: 超高产棉花 光合产物 分配

Abstract: In order to study yield formation and the relationship between the photosynthesis matter production and its distribution of the super-high yield cotton, a field experiment was conducted in south Xinjiang under natural ecology conditions in 2008 and 2009. The results showed that the leaf area index(LAI) of the super-high yield cotton increased significantly than that of high-yield or mid-low yield cotton before flowering. The max LAI appeared at boll forming stage, after that, the LAI decreased slowly but still kept at a relatively high level until the end. There is a close relationship between leaf SPAD and its Pn, that is to say, the leaf SPAD of the super-high yield cotton increased fast before flowering, and kept at a high level at the end of the growth stage. Before flowering, the leaf Pn also increased fast, and had a slowly decreasing period. The dry matter aboveground and that of bud and boll accumulated fast and lasted longer. Photosynthetic production of the super-high yield cotton transmitted into stem and leaves mainly at the stage before flowering, then the bud and boll had got larger transmission amount which guaranteed the yield formation. But a relatively larger photosynthesis production still transmitted into stem and leaves in the high and mid-low yield cotton, this had a negative effect on cotton yield.

Keywords: super -high yield cotton photosynthesis distribution

Received 2010-01-15;

Fund:

国家“十五”科技支撑计划项目(2006BADB02-1); 自治区科技攻关重大专项(200731133-1); 公益性行业(农业)科研专项(3-5-22)

Corresponding Authors: songzj3821@yahoo.com.cn

About author: 郭仁松(1982-), rensongguo@sohu.com

引用本文:

郭仁松, 刘盼, 张巨松, 饶翠婷, 王宏伟, 高云光, 赵强. 新疆超高产棉花光合物质生产与分配关系的研究[J] 棉花学报, 2010, V22(5): 471-478

GUO Ren-Song, LIU Pan, ZHANG Ju-Song, RAO Cui-Ting, WANG Hong-Wei, GAO Yun-Guang, ZHAO Qiang. Study on Relations on Photosynthetic Production and Its Distribution of Super High-Yield Cotton in South Xinjiang[J] Cotton Science, 2010, V22(5): 471-478

链接本文:

[http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807\(2010\)05-0471-08](http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807(2010)05-0471-08) 或 <http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/Y2010/V22/I5/471>

Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- ▶ [郭仁松](#)
- ▶ [刘盼](#)
- ▶ [张巨松](#)
- ▶ [饶翠婷](#)
- ▶ [王宏伟](#)
- ▶ [高云光](#)
- ▶ [赵强](#)

